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La indústria tèxtil és la segona
més contaminant del planeta i la
responsable del 20% de la pol·lu-
ció de l’aigua potable, segons
constata l’ONU. A Catalunya,
només es recull selectivament el
12% dels residus generats per la
moda. Botiga Amiga i Solidança
són dues iniciatives que s’en-
carreguen de reciclar part d’a-
questa roba per proporcionar-li
una nova vida i donar peu a
una economia circular que en re-
dueixi l’impacte ambiental.

Des del març del 2023, Boti-
ga Amiga es pot trobar a l’avin-
guda Camí Fondo de Martorell.
També tenen altres seus a dife-
rents municipis de les províncies

de Barcelona i Tarragona. Allà hi
ha roba de “segona oportunitat”,
tal com la defineix Quim Ven-
drell, responsable de Botiga Ami-
ga. “Li diem així perquè no tota
la roba de la qual disposem és de
segona mà”, detalla. De fet, tam-

bé en reben de nova per part de
grans marques que es volen des-
fer d’una part de l’estoc. 

A banda, Botiga Amiga tam-
bé es caracteritza perquè els de-
pendents són persones en risc
d’exclusió social a qui els oferei-
xen un any de feina amb forma-

ció. Una manera per ajudar-los
en la inserció laboral perquè,
quan acabin el recorregut amb
ells, estiguin preparats per en-
carar altres reptes professionals.

Amb tot, gran part del mate-
rial que té l’establiment prové
dels contenidors taronges de Roba
Amiga, on la ciutadania pot dei-
xar les peces de vestir que ja no
faci servir perquè tinguin una
nova vida. Abans, però, passen di-
ferents fases de selecció perquè la
roba que arribi a la botiga tingui
la qualitat necessària. I part d’a-
questa separació es fa a la planta
de triatge i recuperació tèxtil que
hi ha a Sant Esteve Sesrovires.

Solidança és l’entitat que ges-
tiona el material dels contenidors
de Roba Amiga del Montserra-
tí. En el seu cas, també és una
empresa que té la voluntat d’in-
cidir en la inserció laboral. És per

això que el 70% de la seva plan-
tilla el conformen persones de-
rivades de serveis socials, a qui
els fan un programa d’acollida,
seguiment i  formació, amb l’ob-
jectiu que puguin trobar feina a
fora quan l’acabin. 

Andrea Membrado, respon-
sable de comunicació de Soli-
dança, explica que el seu objectiu
és “créixer per generar més ocu-
pació”. I afegeix: “Volem generar
oportunitats laborals alhora que
fomentem l’economia circular”.
En el seu cas, compten amb bo-

tigues físiques a Molins de Rei,
Cornellà i Sant Joan Despí.

Per comprendre l’impacte
de la indústria de la moda i els
residus que genera, cal destacar
que el 2023 Roba Amiga va re-
collir a Catalunya 13.900 quilo-
grams de peces de vestir usades.
Tot aquest pes és només una part
del 12% dels residus generats per
la moda al nostre país. 

En aquest sentit, Vendrell
apunta que “hi ha un excés del
món de la moda que es veu re-
flectit en els residus que causa”,
i que per això intenten “dismi-
nuir-ne l’impacte”.

Al cap i a la fi, la voluntat d’i-
niciatives com Botiga Amiga o
Solidança són reciclar aquests re-
sidus per afavorir el medi am-
bient. En tots dos casos ho fan
amb una mirada social. Noves
oportunitats a l’abast de tothom.

Una treballadora fent selecció de peces de roba a la planta de recuperació tèxtil de Sant Esteve Sesrovires. Foto: Botiga Amiga

Mar Sifre
MONTSERRATÍ

Moda i segones vides
» Solidança i Botiga Amiga treballen des de la comarca per reduir l’impacte de la indústria tèxtil
»  Les dues iniciatives donen també una oportunitat laboral a persones en risc d’exclusió social

L’objectiu és donar 
una segona vida 
a la roba i generar
economia circular

Roba Amiga va recollir
a Catalunya 13.900
quilograms de peces 
de vestir usades el 2023
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A Holanda hi ha una
llei que prohibeix la

compra d'habitatges si
no tens intenció de viure-hi. A ciutats
com Utrecht, per exemple, el 78% dels
habitatges són comprats per veïns.
Aquí, en canvi, el 57% dels habitatges
són adquirits per fons i multipropieta-
ris per especular.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

De nou, nit d’insomni.
Preocupats perquè se-

gueix sense ploure, amb
unes calorades importants i sense sa-
ber què menjarà i beurà el bestiar,
nosaltres i la natura que ens envolta. La
vegetació no creix perquè el sòl està
ben sec. Angoixant veure morir faves,
pèsols, moreus, etc.

@MasLesVinyes

Com pot ser que eli-
minin l'IVA de l'oli i sigui

un 15% més car que
abans? Per què tots els supermercats
tenen l'oli de marca blanca al mateix
preu? És il·legal pactar preus. I per
què l'oli espanyol a l'estranger és molt
més barat? Ens estan prenent el pèl i no
estem fent res.

No paro de veure ví-
deos d'influencers que

parlen castellà a les seves
xarxes promocionant “mantén el cata-
là” o “mira tal plataforma de contingut
en català”. No és més bona idea desti-
nar aquests diners (públics, per cert) a
gent que ja parla normalment català a
les xarxes?

@julianacanet@Sicrit_@JaimePalomera

La lupa

per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Tot recordant el pessebre de Sant Jaume
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En aquests moments de la jugada, que tants
barcelonins s’entretinguin a debatre les
virtuts del pessebre de la plaça de Sant Jau-
me és un senyal de bona salut ciutadana. No

serà per manca de problemes més greus a la ciutat
i al món que hom observi amb cert humor que treu-
re uns minuts al desassossec de la vida quotidiana
per discutir si el pessebre és prou modern o tradi-
cional és francament encoratjador. Deixeu-me dir per
començar que a mi m’ha agradat el pessebre d’en-
guany: ha estat prou tradicional per reconèixer-hi les
essències icòniques de tota la vida i prou modern per
no competir amb els que el mateix Ajuntament o les
Associacions de Pessebristes munten al Monestir de
Pedralbes, al Museu Marès, al Reial Cercle Artístic
o en altres indrets de la ciutat.

Això dels pessebres és com una comèdia de Sha-
kespeare: cada versió explica el mateix, però alhora
són ben diferents. Afegim-hi que, de retruc, aquest fet
remarca l’extraordinària vigència del dramaturg an-
glès. Malgrat tot, aquest any el pessebre no ha estat,
dissortadament, el principal protagonista de la pla-
ça de Sant Jaume i, en conseqüència, el tradicional de-
bat que arrossega ha passat a un segon pla, víctima,
segurament, de l’enorme quantitat d’elements na-
dalencs que han guarnit aquesta plaça tan nostrada.

Situats a la plaça, a la dreta, un arbre de Nadal, fas-

tuós regal de Mercabarna, amb una alçada de 15 me-
tres. Al davant, a la façana de la Generalitat, una pro-
fusió de cartellets amb tota mena de reivindicacions
tan adients per Nadal com per l’Onze de setembre o,
ateses les circumstàncies, un dia qualsevol. Al darrere,
a la façana de l’Ajuntament, una gran banda dedica-
da, ara sí, a les festes de Nadal. A l’esquerra, el pes-

sebre, una escenografia signada per Ignasi Cristià, lleu-
gerament inspirada en les antigues construccions na-
politanes, que lluny de fugir d’estudi recull totes les
peces del pessebre tradicional amb la mirada posa-
da al segle XXI (res que no fessin en el seu moment
els seus antics col·legues italians). De context, algun
balcó i un àtic-terrassa il·luminats, no sé gaire bé si
a propòsit de Nadal o simplement perquè fa bonic.

Tot plegat, una construcció exageradament car-
regada, mancada de guió i allunyada del que un es-
pera trobar a la plaça més simbòlica de tota Barce-
lona. Efectivament, aquest any s’ha parlat poc del pes-

sebre potser perquè obligaria a parlar de tota la pla-
ça i això requeria, sap greu dir-ho, un tractament es-
pecial. A més, hi ha hagut sort perquè ben bé s’hi hau-
rien pogut afegir els ja tradicionals personatges que
a hores fixes reclamen a crits, a un costat i l’altre de
la plaça, els seus íntims desitjos reivindicatius dis-
fressats de pastorets. O les múltiples manifestacions
que dia si dia no es congreguen a la plaça haurien po-
gut tenir la idea de portar garlandes, un barret del
Pare Noel o, en funció de la gravetat del tema, un ra-
mat d’ovelles.

Cal dir que tot plegat ha estat casual, que ningú
ho ha planificat, que ha estat una barra lliure a con-
seqüència, amb total seguretat, dels inevitables
efectes benèvols d’aquesta època de l’any, circum-
stància que ens hem d’agrair i que alhora ens recorda
que ens hem de reunir perquè això no acabi sent un
mal precedent.

Atès que els estimats Reis Mags d’Orient no te-
nen cap ofici a la plaça de Sant Jaume i que són ex-
perts proveïdors de somnis i desitjos, hauria calgut
demanar-los la funció –també nostrada—d’inter-
mediació entre tots els que volem significar la pla-
ça com el millor recordatori de Nadal a Barcelona
perquè l’any vinent ens posem ràpidament d’acord
i la convertim en el punt zero d’aquest moment tan
estimat pels barcelonins.

El pessebre no ha estat 
el principal protagonista 

de la plaça de Sant Jaume
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La B-40 entre Viladecavalls i Abrera, 
sense data d’obertura1

2
Desmantellen un viver de marihuana 
amb 1.300 plantes a Collbató

Roben 10.000 litres d’oli d’oliva a una 
distribuïdora de Castellví de Rosanes

Posant llum a una etapa vital de les 
dones invisibilitzada: la menopausa

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Lidl escull Martorell per fer-hi la inversió
més gran de la seva història a l’Estat

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

El ministeri de Transports 
ha confirmat que de moment

no es produirà la desitjada
obertura de la B-40 entre Abrera

i Viladecavalls. Els consistoris
esperaven veure complerta 

una reivindicació 
històrica. 
pàgina 17Ministeri de Transports

Cent anys no es fan cada dia 
i en el cas del Casal d’Olesa

demostra la voluntat i les ganes
de fer cultura per al poble i la
seva gent. Renovar-se al llarg

d’un segle i alhora mantenir les
tradicions no és feina fàcil. 
El Casal d’Olesa ho ha fet.  

pàgina 17El Casal d’Olesa

L’Ajuntament d’Esparreguera
torna a assolir l’excel·lència en

inversió social, segons l’informe
anual de l’Associació Estatal de
Directors i Gerents en Serveis

Socials. De fet, és el segon
municipi de Catalunya amb més
inversió social i el vuitè de l’Estat. 

pàgina 18Aj. d’Esparreguera

Els semàfors

A les xarxes

@AntonioMaestre: Un jutge ha escrit que
Rússia va anticipar a Puigdemont que en-
vairia Ucraïna. Encara hi ha qui no vol veure
el problema que tenim amb la judicatura.

@FonsiLoaiza: S'han destapat 440.000 ca-
sos de pederàstia a l'Església. No hi ha ha-
gut cap denúncia d'Abogados Cristianos.
Mentrestant, porten un cartell als tribunals.

#AbogadosCristianos

@amestev: Los Javis toquen el cel i arra-
sen amb sis premis de sis possibles als
Feroz. Rècord històric dels premis. Són
molt grans.

#LosJavis #Puigdemont

Safata d’entrada

“No hi ha document
de cultura que no
ho sigui, alhora, de

barbàrie”, va escriure Walter
Benjamin. Per a certs oportu-
nistes que mai no miren més
enllà dels seus interessos im-
mediats, tornar al passat resulta
el paradís perdut que somien a
recuperar; un etern retorn de
“personalismes” excloents –re-
duccionistes- que es fan acom-
panyar d’una perversa psicolo-
gia social (com va ser la de
Milton Friedman) per esgri-
mir la seva particular creença
sobre la “irreversible
rigidesa” de les lleis so-
cials, assumint-les com
si es tractés de la llei de
la gravetat, pretenent
que la beneeixi una ciu-
tadania no ja passiva,
sinó ignorant. La ma-
joria dels lideratges han repre-
sentat aquest caràcter sòrdid de
la dominació, les seves obres
resten plasmades a cada mo-
ment de la història. 

Quan la barbàrie es va civi-
litzar segons les dues defini-
cions –el salvatge i l’estran-
ger– va néixer l’espant. Quants
milions de persones fugen del
primer tipus de brutalitat cre-
uant els mars per topar-se amb
un segon tipus de crueltat?
Quants milions d’individus con-
demnats a patir l’atrocitat de la
cobdícia travessen el mar i ca-
uen, després, en la ferocitat de
la indiferència. La civilització no
suprimeix la barbàrie, la per-
fecciona, deia Voltaire.

Ni l’odi ni la difamació ens
separaran de les nostres con-

La geometria de l’esperit
per Francesc Reina

tradiccions, i és aquesta sín-
tesi de contraris, el mutu
contrapunt del blanc i el ne-
gre on l’encreuament entre
llum i foscor ens il·lumina i
ens defineix. Entre allò que es
diu i allò que s’acaba fent es
forma part del nostre com-
portament, molt llunyana
està la possibilitat de contro-
lar-ho (cada cop està més re-
gat d’autoritats, consumis-
me i aïllaments). És impos-
sible separar-nos de les cir-
cumstàncies: per la pressió
del grup, la imposició d’en-

càrrecs, la publicitat, les or-
dres, els deures...

Adolf Eichmann, respon-
sable logístic de l’holocaust
nazi, no era un diable sinó un
home comú, amb sentiments
de tendresa, que va voler fer
bé la seva feina, ser eficaç en
la peculiar producció en ca-
dena de l’extermini. Complia
ordres sense conviccions
ideològiques ni morals. “No hi
ha un vermell més intens que
els grisos de Gernika”, canta
Drexler. Per què una ciutat
que no representava el més

mínim objectiu militar va ser
destruïda per 40 tones de
bombes? Per què la gent nor-
mal, que ni és malvada ni té
més pretensions, s’involucra
a la vilesa? Cendra i boira. Ja
ningú no es pot sentir segur
en aquest món, la banalitat
del mal implica tothom. “L’e-
tern murmuri dels de fora”, va
comentar Foucault.

Hannah Arendt, a la seva
obra La condició humana,
insistia a distingir el conei-
xement del pensament, i so-
bre aquest segon, destacava la

importància de tenir
un constant diàleg
intern, on cadascú ha
de jutjar les seves
pròpies accions. Pot-
ser és aquesta la
manca de reflexió
l’explicació del per-

què les persones bones fem
coses dolentes.

Quan es destinen més di-
ners a micròfons i armes i
menys a mestres (per al seu
reciclatge, als seus suports, a
la seva vocació), la cosa no va
bé. Penso ara en l’informe
PISA. Quan per fi es con-
demna un terratinent per
robar 20 milions de litres
d’aigua (ara seran investiga-
des la Casa d’Alba i la del to-
rero ‘El Litri’), l’esperança es
precipita i s’enreda feliç-
ment entre els arbres.

Potser és aquesta manca de
reflexió l’explicació del perquè les

persones bones fem coses dolentes
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NLes millors
perles

El passatger d’un avió va obrir la porta d'emergència i va
caminar per l'ala. Feia una hora que l’aeronau estava aturada

a l'aeroport de la Ciutat de Mèxic sense aire condicionat.
L’home va ser detingut per no voler continuar passant calor.

La Gioconda, la pintura més coneguda del món per a
molts, ha acabat ruixada de sopa arran d’una protesta

de dues ecologistes. Sort que un vidre blindat protegeix
l'obra de Leonardo da Vinci des del 2005.

Les bessones Amy Khvitia i Ano Sartania, de Geòrgia, van ser
robades i venudes en néixer. Molts anys després, s’han

trobat a TikTok i no només han descobert que són germanes.
També han buscat la seva mare biològica i l’han trobat.

Un home va anar al metge perquè feia setmanes que
tenia mal de cap. La culpable era una petita aranya

que li havia entrat per una de les seves orelles, on estava
començant a construir un niu.

LA FOTOJannik Sinner

Mirada pròpia

El desembre del 1981, just ara fa 42 anys, va
ser enderrocat a Badalona un enorme edi-
fici d’habitatges il·legal situat al costat del
Museu, dins de la zona anomenada el Clos

de la Torre, el que actualment és la Plaça Font i Cus-
só, amb el seu subsol carregat de tresors arqueològics.
Va ser una espectacular i contundent defensa del pa-
trimoni que va liderar el llavors alcalde d’esquerres
Màrius Díaz i Bielsa, durant el primer mandat de-
mocràtic després de la dictadura franquista. La cons-
trucció d’aquell bloc d’habitatges privat agredia l’en-
torn i comportava la pèrdua d’importants restes ro-
manes, i va poder ser interrom-
puda gràcies a la lluita veïnal, a
l’aprovació del PERI de Dalt la
Vila per part de l’Ajuntament i a
una sentència judicial que va
concloure el litigi. Per sempre
més a la història de la ciutat
resta aparellada la memòria de
l’enyorat alcalde Màrius Díaz
amb aquest enderroc valent i de
gran altura moral. Badalona va
ser notícia per aquesta demolició
de màxima envergadura i con-
tundència en defensa de priori-
tats de valor patrimonial, artís-
tic, paisatgístic i moral, un gest
polític i tècnic pioner a tot l’estat
espanyol.

Quaranta-dos anys després,
s’albira que el futur enderroc d’un edifici d’habitatges
privat té tots els elements per passar a la història de
la ciutat i aparellada per sempre més a la memòria d’un
alcalde, si bé aquesta vegada no seria per raons d’al-
tura sinó de baixesa moral. En aquest cas, l’edifici d’ha-
bitatges privat està ubicat al barri de la Salut, és an-
tic, en comptes d’agredir l’entorn o restes arqueolò-
giques agredeix drets humans de les persones que l’ha-
bitaven i l’alcalde que hi està vinculat és de dretes, l’ac-
tual Xavier García Albiol, expert a generar titulars per
a tot l’Estat. Per les dades que han transcendit fins al
moment, el propietari, directiu d’una immobiliària,
explotava l’edifici econòmicament tenint-lo llogat a ple
rendiment, però feia deixadesa de funcions respecte
al deure de mantenir-lo en condicions d’habitabilitat.
Una situació lamentablement gens excepcional a la ciu-
tat de Badalona i encara menys al barri de la Salut Alta,

forjat amb autoconstrucció als argilosos vessants de
la Serra d’En Mena durant els anys del desarrollisme,
que va acollir les grans onades d’immigració dels 50
i 60 del segle XX i que ja ha mostrat símptomes de pe-
rillosa degradació constructiva en innombrables oca-
sions, un procés vinculat a l’afany especulador de molts
propietaris voltors.

Si la situació d’aquest immoble és, doncs, l’habi-
tual de la zona, per què afirmo categòricament que el
periple que comença aquest mes de desembre del 2023
amb l’edifici de Calderón de la Barca 79 serà un fet his-
tòric de baixesa moral?

El fet diferencial entre Calderón de la Barca 79 i les
altres situacions d’infrahabitatge i d’esfondraments d’e-
dificis a la ciutat l’aporta el vídeo i les declaracions de
l’alcalde del Partit Popular, que ha liderat una croa-
da criminalitzadora, convertint el que hauria pogut ser
un acte administratiu normalitzat –determinar ruïna
econòmica perquè les despeses de millora de la finca
són massa costoses respecte del seu valor cadastral–
en un acte de demolició de la dignitat de les persones,
carregat d’insults, calúmnies i desemparament con-
tra les famílies llogateres afectades per les males con-
dicions de l’habitatge. L’alcalde García Albiol ha po-
sat en marxa un potent motor d’agitació d’odi,
apel·lant directament als plantejaments ideològics i als
mètodes de l’extrema dreta. El veïnat afectat, majo-
ritàriament de nacionalitat espanyola adquirida en pro-
cessos de regulació d’estrangeria, alguns d’ells nascuts

aquí de famílies marroquines, i incorporat amb nor-
malitat a les dinàmiques d’ocupació laboral i relacio-
nals positives amb la comunitat, a més de perdre sob-
tadament la seva llar, les seves pertinences i el dret a
l’empara, ha vist greument danyada la seva imatge i
el seu honor. Titllats d’ocupes quan tenen i paguen con-
tracte de lloguer, titllats de delinqüents quan no són
objecte de cap denúncia per delicte i, a sobre, castigats
amb el desemparament postpèrdua de l’habitatge amb
el pretext de ser conflictius.

La pregunta és: per què ho ha fet, això, l’alcalde?
Quina necessitat tenia de posar-se en risc amb un fla-

grant incompliment de la llei
19/2020 d’igualtat de tracte i no
discriminació si, segons defensen
els seus regidors, el procediment
de declaració de ruïna econòmi-
ca que ha aconseguit el propietari
compleix totes les regles? M’i-
magino dues hipòtesis possibles
per explicar-ho, i totes dues de-
mostrarien que l’alcalde està en-
sorrat en un pou de ruïna moral.

Una situaria l’alcalde en el
marc de presumpta corrupció
en què es mou la naturalesa del
Partit Popular i que s’ha enfortit
amb la troballa dels seus comp-
tes a Belize en els Papers de
Pandora. Un possible marc sos-
pitós on es mou bé un personat-

ge susceptible d’estar embolicat en corrupteles i pre-
varicacions, per usar el poder en benefici propi o dels
amics. Temps al temps.

L’altra el situaria en aquell marc de l’experiment
lepenista que el va catapultar al poder després de la
crisi del 2008 i que és el marc que utilitza tota la ul-
tradreta europea. Populisme i prepotència racista i
aporofòbica que obvia tot dret humà, marc que el lí-
der del Partit Popular va abandonar momentània-
ment per aconseguir vots majoritaris a les eleccions
del 2023 amb el seu suposat badalonisme transversal.
Ara un nou experiment electoral a costa de la dignitat
badalonina?

Contra la seva demolició de drets que el conver-
teix en ruïna moral ens tenim les persones del poble,
honestes, organitzades i, encara que abatudes per tan-
ta vilesa, disposades a no rendir-nos.

per Dolors Sabater, exdiputada i líder de Guanyem Badalona

Ruïna moral
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@alexsnclmnt: Això de dir que els homes
ajuden, com si les tasques de la llar fossin
cosa de dones i no una feina compartida,
sembla extret directament de l’any 1623.

@estelsiplanetes: Avui fa 38 anys de l'acci-
dent del Challenger. Van morir els 7 tripu-
lants i la NASA va haver d'admetre errors
gravíssims. No s'hauria d'haver llançat mai.

@MarcSerraSole: Boníssima notícia. Les
emissions de CO2 s'han reduït un 8% al
conjunt d'Europa aquest 2023. En bona
part per l'entrada de les renovables.

Flaixos

Tribuna

Immersos encara en una crisi socioeconòmica glo-
bal derivada de la invasió russa d’Ucraïna i del pe-
ríode postcovid, amb un notable augment de la
inflació des de fa dos anys i amb una escalada dels

preus dels productes bàsics i de l’energia com no ha-
víem vist mai, els ajuntaments no han d’adaptar-se no-
més a aquesta situació, com les llars i les empreses, sinó
que hi han de fer front amb un descens notable dels in-
gressos després que s’hagi adaptat l’impost de la plus-
vàlua a la nova realitat jurídica expressada pel Tribu-
nal Constitucional. Amb menys ingressos disponibles
i més despeses per afrontar, els ajuntaments de tot el
país planten cara a la doble emergència social i climàtica
com un gran repte global que demana inversions i so-
lucions a escala local.

Ara que la liquiditat econòmica de molts d’ells està
en risc. Ara que els sobrecostos de manteniment dels
serveis públics els ofeguen, provocant-los grans tensions
de tresoreria. Ara és el moment de reivindicar amb més
força i legitimitat que mai un pacte de país que posi en
relleu la vital importància que tenen els ajuntaments
per resoldre i atendre les necessitats del dia a dia dels
seus veïns i veïnes. Ja anem tard. Justament ara fa més
de tres dècades que esperem l’arribada d’una llei de fi-
nançament local a Catalunya que posi fi a l’infrafi-
nançament de les administracions locals i que respongui
al mandat expressat al mateix Estatut de Catalunya so-
bre la necessària sostenibilitat financera dels ajunta-
ments. I és per aquest motiu que el passat 20 d’octu-
bre, acompanyats pel diputat Joan Carles Gallego, vam
registrar al Parlament de Catalunya la proposta d’ela-
boració d’una nova llei de finançament dels ajunta-
ments. Des d’En Comú Podem posem sobre la taula l’i-
nici del debat amb l’objectiu d’impulsar un canvi le-
gislatiu que és un clam del món local.

Si millorem el finançament dels ajuntaments, in-
cidirem de manera directa en la millora de la qualitat
de vida dels veïns i veïnes de tots els pobles i ciutats del

país. En aquesta línia de treball, des del govern pro-
gressista de la Diputació de Barcelona, del qual En
Comú Podem forma part, acabem d’aprovar un fons
econòmic extraordinari per als ajuntaments dels 311
municipis de la demarcació de Barcelona. Es tracta d’un
ajut dotat amb 75 milions d’euros que ha de permetre
col·laborar en el tancament financer de l’any 2023 i pla-
nificar algunes inversions municipals de cara al 2024.
En aquest context, la reedició del govern de coalició pro-
gressista a l’Estat també constitueix una oportunitat his-
tòrica per abordar aquesta reforma financera de les en-
titats locals.

Els ajuntaments són els ens polítics que presten més
serveis públics essencials des de la proximitat. Com a
tals, requereixen un nou sistema de finançament estable
que garanteixi la cobertura de les necessitats bàsiques
de la ciutadania i que els permeti poder decidir el ni-
vell dels ingressos i la lliure organització de la seva des-
pesa. Parlem d’un canvi estructural que els ha de do-
nar més eines per reforçar les seves polítiques de co-
hesió i convivència. Que els permeti facilitar, als seus
veïns i veïnes, unes millors condicions d’accés a un ha-
bitatge digne i assequible. Que els garanteixi recursos
per lluitar contra l’emergència climàtica i contra la se-
gregació educativa i residencial als municipis. Un
nou sistema que ajudi a regenerar els barris atenent la
seva diversitat. I que consolidi les polítiques actives d’o-
cupació pensant sobretot en la població més vulnera-
ble a la precarietat laboral.

Defensem una llei de finançament local que nei-
xi des del diàleg i el consens del municipalisme, que
serveixi per apuntalar l’exercici de les seves compe-
tències i per millorar el finançament dels recursos per
desenvolupar-les. En definitiva, una llei que pugui ga-
rantir que els governs locals continuaran sent el cor
de la governança política del país. Per tot plegat, ara
més que mai, reclamem ja un nou finançament per a
tots els ajuntaments.

Si millorem 
el finançament 

dels ajuntaments,
incidirem de manera
directa en la millora 

de la qualitat de vida 
dels veïns i veïnes 
de tots els pobles 
i ciutats del país
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per Candela López, vicepresidenta de la Diputació de Barcelona, i Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat

Un nou finançament per als ajuntaments



Espai Línia

L’Espai Línia presental’exposició audiovisual
Dones periodistes con-

tra el masclisme, que reivindica
el paper de les dones a les re-
daccions catalanes, des de la
Renaixença fins a l’actualitat. A
través dels retrats de les pione-
res, les dones empoderades de la
República, les resistents durant
el franquisme o els grans refe-
rents de la transició, la mostra fa
evident la contínua lluita d’a-
questes professionals per re-
ivindicar el seu talent i la seva
professió en un context marca-
dament masclista. La mostra
s’inaugurarà oficialment al llarg
d’aquest hivern, en un acte amb
presència institucional, però ja es
pot visitar gratuïtament fins a
l’estiu a les instal·lacions de l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona).

Impulsada per l’Espai Línia
i comissariada pel periodista
Andreu Asensio i la dissenyadora
gràfica Marga Moreno, Dones
periodistes contra el masclisme
és una aposta singular i atrevida
pel periodisme en femení i per
les dones oblidades en els grans
llibres d’història del periodis-
me. “No es tracta de cap home-
natge”, diu Asensio, “sinó d’una
reivindicació de la seva lluita i de
la seva obra. Això és el que toca
a hores d’ara”. La lluita contra el
masclisme és l’eix que recorre to-
tes aquestes vides: “Algunes es
van enfrontar directament al
masclisme i altres van fer-ho
indirectament, obrint-se pas en
unes redaccions periodístiques
fetes a la mida del patriarcat”,
afegeix Asensio.

LES PIONERES DEL 
PERIODISME CATALÀ
Dolors Monserdà, Maria Josepa
Massanès i Carme Karr són les
capdavanteres d’una generació, la
de la Renaixença, que a mitjans
del segle XIX reivindicava un
sentit per a les dones més enllà de
la família. “Moltes de les pioneres
van haver de publicar articles re-
ivindicatius en revistes de costu-
ra, que era l’únic lloc on les dei-
xaven publicar”, explica Asensio.
Allà denunciaven les injustícies i
les desigualtats que patien les
treballadores i reivindicaven el vot
de les dones. Fins que, molt a poc
a poc, van saltar als mitjans de re-
ferència i a revistes com Feminal,
primera publicació obertament fe-
minista de Catalunya.

LA REPúBLICA: 
LA GRAN OPORTUNITAT
L’arribada de la Segona Repúbli-
ca va significar un gran canvi per
a les dones periodistes. Conti-
nuaven infrarepresentades, com
mostra el cartell de l’exposició,

amb la periodista Irene Polo ro-
dejada completament per homes
durant una roda de premsa, però
durant els anys trenta podien ser
protagonistes dels grans mitjans
i fins i tot professionals de l’es-
criptura. Irene Polo, Rosa Maria
Arquimbau o Anna Murià són les
més conegudes, però l’exposició
recupera també Anna Martínez
Sagi, la primera directiva del Bar-
ça; María Luz Morales, primera
directora de La Vanguardia, o les
grans referències de la ràdio dels
anys vint i trenta: Maria Sabater,
Maria Cinta Balagué i Maria del
Carme Nicolau.

LA GRAN DESFETA 
DE LA GUERRA CIVIL
L’any 1940, el 80% dels perio-
distes i les periodistes eren a l’e-
xili, i l’única manera de treballar
com a periodista era amb el per-
mís del Movimiento. “Tot el que
van guanyar les dones periodistes
durant la República ho van per-
dre després de la Guerra Civil”, ex-
plica el comissari. Lentament, i
aprofitant les escletxes del rè-
gim, algunes dones com Maria
Matilde Almendros, Joana Biar-
nés o Lidia Falcón van aconseguir
brillar una mica enmig de la gran
grisor del franquisme.

TRANSICIó, REVOLUCIó
La transició significa un esclat de
llibertat, especialment per al pe-
riodisme en femení. Seria im-

possible condensar tot el que sig-
nifica aquest període en una pa-
ret, així que Asensio ha optat, en
aquest cas, per cinc retrats de do-
nes que representen la lluita del
periodisme en femení. Són Mar-
garita Rivière, Montserrat Roig,
Maruja Torres, Montserrat Mi-
nobis i Olga Viza. Cadascuna d’e-
lles reflecteix els canvis positius,
però també les barreres que se-
guien ben altes per a les profes-
sionals que volien competir amb
els homes.

EL SEGLE XXI
Amb la maduresa democràtica,
l’arribada del nou segle i l’eclosió
d’Internet, les dones prenen cada
cop més protagonisme, tot i que
continuen sent víctimes del pos-
tureig, com es pot apreciar en un
informe del col·lectiu #OnSón-
LesDones que revela l’augment de
veus femenines en el panorama
periodístic durant el 8M en com-
paració amb la resta de l’any i com
denuncia regularment l’Associa-
ció de Dones Periodistes. En
aquest àmbit de l’exposició, al
visitant se li planteja un repte: re-
conèixer en un mosaic de fotos un
seguit de periodistes que hauríem
de conèixer si tinguessin la visi-
bilitat que tenen els seus compa-
nys de professió.

EL REPTE DEL 
CIBERASSETJAMENT
L’última part de la mostra està de-

dicada als reptes actuals del pe-
riodisme. Tot i els considerables
avenços, si mirem cap enrere, el
sexisme, la manca d’igualtat d’o-
portunitats o la desigualtat de
retribucions encara són molt pre-
sents a les redaccions. A aquestes
barreres històriques se n’hi afe-
geixen d’altres encara més in-
quietants, “com el ciberassetja-
ment que pateixen tantes profes-
sionals pel sol fet de ser dones que
parlen sobre temes que molts
homes encara consideren pro-
pietat seva”,  conclou Asensio.

GRAN EXPOSICIó 
GRÀFICA I AUDIOVISUAL
Dones periodistes contra el mas-
clisme incorpora recursos i con-
tinguts gràfics i nous formats
audiovisuals integrats en els 400
metres quadrats de l’Espai Línia
amb l’objectiu de facilitar la visi-
bilització de les dones periodistes
i la seva feina. Els panells mostren
gràficament, d’una manera molt
visual, les professionals i les seves
circumstàncies, i els vídeos com-
plementen i amplien la infor-
mació gràfica. La voluntat d’a-
quests audiovisuals és, alhora,
animar els visitants a aportar
més noms de dones periodistes
que s’hi puguin anar incorporant
progressivament.

CICLE DE XERRADES
En paral·lel a l’exposició, l’Espai
Línia acollirà un cicle de xerra-

des dedicat a les dones perio-
distes que abordarà temes clau
entorn de l’exposició. Hi parti-
ciparan joves periodistes que
s’obren camí actualment, do-
nes que han vist truncada o
afectada la seva carrera per cul-
pa del masclisme o la violència
de gènere i dones que marquen
tendència en aquest àmbit. Les
xerrades s’emetran en streaming
pel nou canal Espai Línia TV, un
projecte innovador per difondre
continguts audiovisuals amb els
valors de l’associació, així com per
espailinia.cat.

UN ESPAI
OBERT A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat i compta amb el
suport de la Secretaria de
Mitjans de Comunicació i
Difusió de la Generalitat i de
l’Ajuntament de Barcelo-
na. El local, ubicat al carrer
Girona, 52, de Barcelona,
disposa de 400 metres qua-
drats i està obert a tothom.
A més d’exposicions de
gran format, acull confe-
rències i debats, i posa a dis-
posició d’entitats i d’orga-
nitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

La mostra s’inaugurarà oficialment al llarg d’aquest hivern, però ja es pot visitar gratuïtament. Fotos: Joanna Chichelnitzky

‘Dones periodistes contra el masclisme’:
la nova gran exposició de l’Espai Línia
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L’última notícia de política mu-
nicipal que ens va deixar el 2023
a Martorell va ser l’acord de go-
vern entre Junts i el PSC, amb el
qual els socialistes es van fer
càrrec de les regidories d’Igual-
tat i Transició Digital i Sostenible.
Fins llavors, Junts ja tenia ma-
joria absoluta, i ara, amb la suma
de les dues forces polítiques, el
govern encapçalat per Xavier
Fonollosa té 18 dels regidors, el
que suposa el 86% del pes del
consistori. 

L’oferiment de formar part de
l’executiu local també es va fer a
la resta de grups, a Movem Mar-
torell i a ERC, però en ambdós
casos van declinar la proposta.

Javier González, líder del PSC
a Martorell, sosté, en declaracions
a aquesta publicació, que “tot i

que no hi havia necessitat d’acord,
la voluntat és que les diferents mi-
rades facin que les decisions si-
guin més completes”. I afegeix
que en les àrees d’Igualtat i Tran-
sició Digital i Sostenible aporten
“experiència i coneixement”. 

En les últimes eleccions mu-
nicipals, el PSC va obtenir els
seus pitjors resultats a Martorell.
Amb tot, González considera

que “la millor manera” que tenen
per fer efectiu el seu compromís
és “des de dins”. “Els resultats no
ens van acompanyar, però volem
fer realitat algunes de les nostres
propostes”, afegeix. 

A més, González apunta que
hi ha marcs europeus que com-
parteixen amb els juntaires. “Te-
nim punts coincidents i també
complementaris”, defensa.

La imatge del pacte de govern entre Junts i PSC. Foto: Ajuntament

El PSC defensa l’acord amb 
Junts:  “Hi ha punts coincidents”

» González (PSC) diu que aporten “experiència i coneixement”
» Els socialistes dirigeixen les regidories d’Igualtat i Transició Digital

Mar Sifre
MARTORELL

Seat assoleix la seva segona
millor xifra de vendes

INDúSTRIA4Seat va registrar
l’any passat el segon volum de
vendes més gran de la seva his-
tòria, impulsada per l’èxit de les
marques Cupra i Seat. 

En total, la companyia va
lliurar 519.200 cotxes, un 34,6%
més que l’any anterior. L’em-
presa atribueix part d’aquest èxit
a la millora de la marca en la seva
transició cap a l’electrificació.

Pel que fa a la planta que
l’empresa té a Martorell, la pro-
ducció ha crescut un 20,9% fins
a arribar als 443.000 vehicles,

gràcies a una millora del sub-
ministrament.

Wayne Griffiths, CEO de Seat
i Cupra, assenyala que les xifres de
vendes demostren que la com-
panyia compta amb l’estratègia
“adequada” en les seves dues
marques. “Estem superant les
dificultats a les quals ens hem en-
frontat els últims anys, com la co-
vid i l’escassetat de subministra-
ments”, afegeix. I, malgrat el di-
fícil context econòmic actual,
Griffiths mira el futur “amb veri-
table optimisme”.

ECONOMIA4Lidl ha destinat
140 milions d’euros per construir
un centre logístic a Martorell. Es
tracta de la inversió més gran de
la cadena de supermercats des
que va començar la seva activi-
tat a Espanya fa 30 anys.

Segons ha informat Lidl en
un comunicat, l’obra s’està por-
tant a terme al sector industrial
Xàmenes de Martorell i ocupa
una parcel·la de més de 126.000
metres quadrats.

El centre logístic tindrà més

de 140 molls i la previsió de
l’empresa és que entri en fun-
cionament durant el 2025. Serà
un dels magatzems més grans de
Lidl tant a l’Estat espanyol com
a Europa.

EXPANSIó PER TOT L’ESTAT
De fet, la futura planta a Marto-
rell forma part d’un pla d’ex-
pansió a l’Estat en els pròxims
anys que contempla tres pro-
jectes més, un dels quals està
ubicat a Constantí (Tarragonès)

en una parcel·la d’uns 185.000
metres quadrats. Els altres dos
són a Madrid i Lleó.

La cadena de supermercats
justifica la inversió per “la neces-
sitat de l’empresa d’adequar els
seus recursos logístics al creixe-
ment sostingut que s’està experi-
mentant recentment” a Catalunya,
així com a altres comunitats au-
tònomes. Lidl compta amb més
de 120 establiments a Catalunya
i una plantilla que supera els
4.000 treballadors.

Foto promocional Cupra. Foto: Seat

Lidl aposta fort per Martorell

Centre Logístic de Martorell en construcció. Foto: Lidl

Tràmits | Renovació del DNI el 13 de febrer 
Les persones amb mobilitat reduïda i gent gran podran renovar el DNI
al Complex Esportiu Torrent de Llops el 13 de febrer de les 8.30 a les

12 hores. Per fer-ho, cal reservar cita trucant al 937.752.538.
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Un detingut per terrorisme
gihadista a Martorell

SEGURETAT4En un dispositiu
policial conjunt dels Mossos i la
Guàrdia Civil contra el terro-
risme gihadista, es va detenir a
una persona a Martorell el 16 de
gener. També es van arrestar al-
tres tres persones a les entrades
i escorcolls que es van fer a
Rubí, Sant Pere de Ribes i Mè-
rida, tot i que va haver-hi una
persona que no van trobar. Un
dels detinguts és un intern de
Brians 2. 

El dispositiu policial es va
desplegar durant el matí del di-
marts 16 de gener. Els fets estan
sent investigats pel jutjat central
d’instrucció número 6 de l’Au-
diència Nacional.

ENTRADES I ESCORCOLLS
Per portar a terme l’operació an-
titerrorista, els Mossos van des-

plegar agents de la Comissaria
General d’Informació, dels TE-
DAX, dels GEI, l’Àrea Regional
de Recursos Operatius, així com
la unitat canina i la científica. De
totes maneres, l’operació va
quedar sota secret d’actuacions. 

A l’entrada que es va fer al
carrer Mònaco de Sant Pere de
Ribes, per exemple, la policia va
accedir a l’immoble esbotzant la
porta d’entrada i sense fer ús de
cap arma de foc. A més, el Grup
Especial d’Intervenció es va
desplaçar fins al punt per asse-
gurar la intervenció.

Paral·lelament, un equip
dels Mossos d’Esquadra va viat-
jar fins a la ciutat de Mèrida, a
Extremadura, per participar en
l’actuació que es va fer en co-
ordinació amb agents de la Gu-
àrdia Civil.

HABITATGE4El govern espany-
ol ha pactat amb la Generalitat
i 10 municipis construir 616 ha-
bitatges de lloguer social a Ca-
talunya, dels quals 130 es faran
a Martorell. Es tracta de la ciu-
tat més beneficiada de l’acord. A
Olesa de Montserrat, per ex-
emple, se’n destinaran 25 i a Bar-
celona, 40. La previsió és que les
obres estiguin finalitzades el 30
de juny de 2026.

Per dur-ho a terme, el Mi-
nisteri d’Habitatge i Agenda Ur-
bana aportarà 17 milions d’euros
dels 107,6 pressupostats per a tot
el projecte, que aniran a càrrec
dels fons Next Generation. Del
total d’habitatges, 240 es faran
en règim de promoció pública i
376 a través de col·laboració
publicoprivada.

Des del ministeri d’Habitatge
detallen que anteriorment ja
s’havien firmat 76 acords amb
Catalunya per finançar 4.373 ha-
bitatges de lloguer social, amb
una aportació de 137,4 milions
d’euros. Amb el nou pacte anun-
ciat la construcció de pisos socials
s’enfila fins als 4.989 immobles
repartits en 56 municipis. 

ENTREGA DE CLAUS A LA SíNIA
Per altra banda, però continuant
amb la qüestió de l’habitatge, el

20 de gener es va fer l’acte de
lliurament de les claus als llo-
gaters dels 130 habitatges de
protecció oficial en règim de
lloguer de l’edifici Atrium del
barri de la Sínia de Martorell. A
l’acte va assistir la consellera de
Territori, Ester Capella, i l’alcalde
Xavier Fonollosa, així com altres
personalitats.

Els habitatges de protecció
oficial, tant els de compra com
els de lloguer, s’han fet amb la
col·laboració de la Fundació SA-
LAS, promotora dels edificis, i la
Fundació Nou Lloc, que gestio-
narà els lloguers de l’edifici Atri-

um. Des de l’Ajuntament decla-
ren que el projecte es va impul-
sar “per millorar la qualitat de
vida” dels martorellencs amb
l’objectiu de “garantir l’accés a
l’habitatge, en un nou barri con-
cebut com un eixample resi-
dencial pensat per a les famílies
de Martorell”.

El barri de la Sínia disposa
d’un 88% de superfície d’espai
públic, on s’està construint un
nou eix comercial, una zona d’o-
ficines i serveis i una àrea d’e-
quipaments públics. El barri
també compta amb el Parc Cen-
tral, de 20.000 metres quadrats.

Entrega de claus a l’edifici Atrium del barri de la Sínia. Foto: Ajuntament

Martorell és la ciutat catalana
on l’Estat farà més pisos socials

Dispositiu policial contra el terrorisme. Foto: Gemma Sànchez Bonel/ACN
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista



Els noms dels carrers so-
vint aixequen polsegue-
ra. Semblaria que bate-
jar com a Floquet de

Neu un carrer de Barcelona no
hauria de ser gens problemàtic.
Malgrat això, quan el passat mes
de desembre el Partit Popular ho
va proposar, els comuns, tot i no
veure-ho amb mals ulls, van fer-
hi esmenes. La formació liderada
per Ada Colau demanava “deixar
de blanquejar la Barcelona colo-
nial” i explicar que “el goril·la albí
va ser robat amb finançament de
l’Ajuntament”. 

Va passar una història similar
quan el novembre es va anunciar
que es dedicaria un mirador, a la
plaça de les Glòries, a Freddie
Mercury i Montserrat Caballé.
En aquella ocasió era el periodis-
ta cultural vinculat a l’òrbita de la
CUP Jordi Garrigós qui va la-
mentar, via xarxes, que mentre
s’honra el cantant britànic, el
rumbero Peret no té el seu ho-
menatge a Barcelona. 

En realitat, la lluita perquè
els carrers portin els noms que a
un partit o a un altre li agraden no
és menor. Segons l’historiador
Rafa Burgos, els noms dels carrers
són “una de les eines més utilit-
zades pels diferents governs a
l’hora d’establir o de plasmar una
determinada ideologia, agafant
fets o personatges afins”. No re-
sulta estrany, doncs, que ara el go-
vern socialista advoqui per posar
en valor el passat olímpic i post-
franquista de la ciutat, quan el seu
poder era omnímode. 

Si cadascú anomenés els car-
rers com volgués, però, la sang ar-
ribaria al riu. Per això a Barcelo-
na existeix una comissió que s’en-
carrega de decidir-ho: la Ponència
de Nomenclàtor. Com funciona?
Com es bateja un carrer? No tot-
hom pot tenir la sort que el seu
nom aparegui imprès en mar-
bre. Segons indica el consistori,
qualsevol persona, entitat o el
mateix Ajuntament poden pro-
posar nous noms de carrers o de
places. Un cop feta la proposta, és
la ponència, que actualment està
presidida per la socialista Raquel
Gil i que compta amb 16 inte-
grants, qui la debat per més tard
elevar la seva decisió a l’alcalde
perquè l’aprovi. “Per poder dedi-
car un carrer a un personatge, han
d’haver passat cinc anys, com a
mínim, des de la seva mort”, as-
senyalen. “L’única excepció a
aquesta norma és que en vida se
li hagués atorgat la Medalla d’Or
de la Ciutat”, afegeixen.

CARRERS DEL RÈGIM
“La plaça Francesc Macià, l’anti-
ga Calvo Sotelo”. Abans era més
comú sentir com la gent gran feia
servir aquesta expressió. L’encla-
vament situat a la Diagonal és un
exemple clar de com els diferents
règims polítics utilitzen els noms
dels carrers per imposar el seu
imaginari. El 1932, la plaça es va
batejar com a plaça d’Alcalá Za-
mora, en honor a l’expresident de
la Segona República Espanyola. El
1936 es va passar a dir plaça dels

Germans Badia, per recordar Jo-
sep i Miquel Badia. El 1939 va tor-
nar a canviar de nom per anome-
nar-se Calvo Sotelo, el polític es-
panyol fundador de la coalició
monàrquica Bloque Nacional. Fi-
nalment, amb la restauració de la
democràcia, la plaça va acabar
dient-se Francesc Macià.

“Els carrers van canviar molt
amb la Segona República, i  amb
la dictadura, tornem-hi”, diu Bur-
gos. Poc temps després que l’e-
xercit sublevat ocupés Barcelona,

La Vanguardia anunciava el se-
güent: “Serán borrados los nom-
bres de indeseables y de extran-
jeros dados por los rojos a calles
y plazas, restableciéndose los tra-
dicionales y proponiéndose los de
heroes y mártires de la Patria”.

En part, un dels moments
més importants pel que fa a la mo-
dificació del nomenclàtor va ser
durant la Transició. En el cas de
l’Hospitalet, per exemple, la de-
mocràcia va permetre canviar els
noms de molts carrers i places que

havien estat rebatejats o castella-
nitzats amb la dictadura. Mal-
grat això, encara ara queden ves-
tigis d’aquells temps foscos. El pe-
riodista del LíniaFrancisco Javier
Rodríguez recordava, en un re-
portatge a la Directael 2013, el cas
del carrer Belchite, que tot i que
podria semblar que fa referència
a la població aragonesa en realitat
es diu així en honor a la batalla del
1937 a l’Aragó que va perdre el
front democràtic. Sigui com sigui,
canviar noms avui dia no té gaire

bona acollida, ja que suposa que
els veïns hagin de canviar les es-
criptures dels seus habitatges, la
seva adreça postal o el seu DNI.

FEMINITZANT ELS CARRERS
Més enllà de l’actualització del no-
menclàtor que es va produir du-
rant la Transició, un dels canvis
més significatius ha estat el que té
a veure amb el feminisme. A la
metròpoli, els noms de carrers i de
places dedicats a dones són ben
pocs. Dades de l’Institut Català de

L'Ajuntament de Barcelona va substituir el nom de la plaça d'Antonio López pel de plaça d'Idrissa Diallo el 2022. Foto: Ajuntament de Barcelona

Qualsevol nou règim intenta canviar els noms dels carrers i de les places. 
Què amaga el nomenclàtor de Barcelona? A quina mena d'històries fa

referència? En aquest reportatge analitzem com ha evolucionat la manera com
s'han batejat i rebatejat els carrers per entendre com era, és i vol ser la ciutat.

Els noms (dels
carrers) fan la cosa
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n Competint amb l’obsessió huma-
na per batejar-ho tot, hi ha la neces-
sitat que tenim de saber què va ser
el primer. En podríem dir ordre. Si-
gui com sigui, determinar quin va
ser el primer carrer amb nom a Bar-
celona, segons l’historiador i perio-
dista Rafa Burgos, “és molt difícil de
dir”. “L’únic que sabem del cert és
que devia ser a l’actual barri Gòtic”,
apunta per afegir que els primers
noms “corresponien a algun perso-
natge o família il·lustre de Barcelo-
na”. “Es tractaria de carrers com Lle-
dó o la plaça de Sant Just, de la que

ja es tenen notícies el segle IX”, deta-
lla l’expert.

Aleshores, com es guiaven els ha-
bitants de Barcelona? El mateix Bur-
gos explica que “la gent s’orientava
pels escuts de les façanes, en el cas
de les famílies nobles, o pels rètols
dels comerciants”. El problema de tot
això era que hi havia molta gent que
no sabia llegir, i per això els comerços
comptaven amb un dibuix de l’objec-
te que treballaven: sabates, tisores,
cordes... És el mateix sistema que fe-
ien servir els romans. Segons Deirdre
Mask, autora del llibre El callejero (Ca-
pitán Swing), on explica l’origen dels
noms dels carrers, a l’antiga Roma no
hi havia adreces. En una entrevista a

La Vanguardia, Mask assenyalava
que la gent es guiava “perquè les ciu-
tats eren molt riques en senyals visu-
als i sensorials, i els romans es mo-
vien per punts de referència com bo-
tigues, estàtues, edificis, arcs i també
guiats per olors, vistes i sabors”. Tan-
mateix, en paraules de Burgos, “el
primer intent seriós de senyalitzar els
carrers de Barcelona data del 1770”.
Eren unes senzilles rajoles on consta-
va “el nom del carrer o d’un edifici
notable, normalment religiós”.

La història dels noms dels carrers
donaria un tomb definitiu a mitjans

del segle XIX. “El 1847 van començar
a expandir-se les plaques de marbre
amb lletres de bronze que encara po-
dem veure a Ciutat Vella i que identi-
fiquen el districte, el barri i el nom
del carrer”, relata Burgos.

Tot això ens demostra que la re-
alitat que vivim avui dia, amb uns
carrers perfectament senyalitzats, és
relativament nova i, caldria afegir-hi,
nostra. De fet, al Japó els carrers no
se senyalitzen. Allà el nomenclàtor
està fet amb números –com en algu-
nes ciutats estatunidenques– que es
refereixen al districte, la mançana i
l’edifici. Un sistema complicat pel
qual, gràcies als telèfons intel·li-
gents, ja no cal patir.

El primer carrer

les Dones assenyalen que a tota la
regió només hi ha un 4,9% del no-
menclàtor dedicat a elles. En can-
vi, ells tenen el 28% dels carrers
i places. “Això sorgeix d’una so-
cietat masclista, androcèntrica i
patriarcal on les figures femenines
han estat oblidades, encara que
hagin tingut molta presència a
l’àmbit públic”, explica Blanca
Valdivia, del col·lectiu d’urbanis-
me feminista Punt 6. “Passa el
mateix amb les escultures i amb
allò que s’ha considerat patri-
moni i allò que no: per què un edi-
fici militar ho és i un safareig no?”,
reflexiona.

Diu la frase popularment atri-
buïda al filòsof George Steiner que
“el que no s’anomena no existeix”.
En el cas dels carrers i de les do-
nes passa el mateix. “No crec que
la manca de visibilitat sigui vio-
lència, però les llavors de la vio-
lència masclista estan molt arre-
lades a aquesta manca de visibi-
litat”, afirma Valdivia. “Quan par-
lem d’un entorn segur cal visibi-
litat, i no només ha de ser física en
forma d’il·luminació, sinó també
simbòlica”. Per a l’experta, que hi
hagi carrers que duen noms de do-
nes afavoreix l’apropiació dels
espais per part d’elles. “Ajuda a
fer-nos la sensació que l’espai
públic també és nostre”, assevera

per afegir que “la nomenclatura és
una oportunitat de visibilitzar o de
donar veu a històries molt im-
portants de les nostres ciutats”.  

En aquest sentit, tot i que re-
coneix que en els darrers 20 anys
aquesta situació s’ha posat sobre
la taula i cada vegada hi ha més
noms de dones a l’espai públic,
alerta que “queda camí per re-
córrer”. “Si mirem els noms de do-
nes dels nostres carrers, veiem
que, en realitat, hi ha moltes ver-
ges, reines i figures de la burgesia”.

També ho reconeix Burgos,
que afirma que “ja des de fa anys
hi ha un intent encertat de com-
pensar la manca de noms de do-
nes en el nomenclàtor de Barce-
lona, on no arriben ni al 10% del
total”. En la mateixa línia, l’histo-
riador assenyala que també hi
ha una voluntat de tornar a posar
als carrers els seus noms origina-
ris, com per exemple el canvi de
nom del carrer Príncep d’Astúries,
a Gràcia, pel de Riera de Cassoles
o la rebatejada plaça del Cinc
d’Oros, a l’encreuament entre la
Diagonal i el passeig de Gràcia. 

URBANISME RACISTA
Qui va ser el general Prim? Qui era
Pizarro? I el coronel Sanfeliu?
Per què és famosa la família Xifré?
Totes aquestes figures tenen el seu

“No crec que la manca
de noms de carrers de
dones sigui violència,
però les llavors de la
violència masclista
estan molt arrelades a
aquesta manca de
visibilitat”, diu Valdivia

carrer o plaça a la ciutat de Bar-
celona. Si amb el franquisme en-
cara és fàcil identificar l’horror que
la dictadura va suposar, amb altres
períodes foscos de la història de la
capital catalana la qüestió és més
difícil. És el cas del colonialisme
dels segles XVIII, XIX i XX, amb
Catalunya com a enclavament
destacat. Així ho explica la dipu-
tada de la CUP Basha Changue,
que assenyala que la ciutat està
plena d’elements que fan refe-
rència a l’espoli de la metròpoli en-
vers les colònies. Un exemple poc
conegut i força evident és el Moll
de la Fusta, que es va començar a
anomenar així en referència a la
gran quantitat de troncs que s’hi
apilaven  procedents de  Guinea
Equatorial. 

No és ni de lluny l’únic cas. De
fet, a la mateixa Generalitat, la-
menta Changue, hi ha elements
a les façanes que representen
“persones esclavitzades”. La di-
putada considera que, en gran
part, “el desenvolupament de la
Barcelona moderna, com per ex-
emple la construcció de l’Eixam-
ple, està relacionada amb l’explo-
tació de les colònies d’ultramar”.

Si pel que fa a les dones la
manca de carrers és el problema
més gran, en aquest cas ens tro-
bem una altra situació. “Quan ets

una persona racialitzada, bé per-
què ets descendent d’aquest es-
poli i colonització i la teva famí-
lia es va veure desplaçada o bé
perquè ets del sud global, i veus
aquests elements presents sense
resignificar, sense informació i
ocupant l’espai públic, el missat-
ge és que Barcelona no et vol”, cri-
tica Changue. “S’enalteix i se ce-
lebra allò que et genera dolor i
violència”, lamenta.

És per tot això que defensa una
reparació de la memòria històri-
ca donant noms de carrers a per-
sones no blanques, però també
substituint els d’aquells perso-
natges que van ser clau en el co-
lonialisme. El cas de l’antiga pla-
ça d’Antonio López, un patrici
barceloní enriquit el segle XIX
amb el tràfic d’esclaus, és para-
digmàtic. El nom de l’enclavament
a Ciutat Vella va ser substituït el
2022 pel de plaça d’Idrissa Diallo,
un guineà que el desembre del
2011 va ser detingut a Melilla
després de saltar la tanca i que va
morir dues setmanes després en
un CIE per una insuficiència res-
piratòria.

“El desenvolupament
de la Barcelona
moderna, com per
exemple l’Eixample,
està relacionada amb
l’explotació de les
colònies d’ultramar”,
recorda Changue

“El primer intent seriós de senyalitzar els carrers de
Barcelona data del 1770, amb unes senzilles rajoles
on constava el nom del carrer o d’un edifici notable”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Castellví | Sant Esteve

POLíTICA4Juan Alfaro va pren-
dre possessió del seu càrrec
coom a nou regidor de l’Ajunta-
ment durant el Ple del gener, que
va tenir lloc el dia 25.

Alfaro ocupava el número 8
de la llista del PSC per a les
eleccions municipals del maig
del 2023, i substitueix a Juan Pé-
rez, que va renunciar a la seva
acta al Ple del desembre per
motius personals. 

El nou regidor socialista té 47

anys i treballa a l’empresa de ca-
nalització d’Aigües de Barcelona.
És graduat en Ciències Polítiques
i Gestió Pública per la Universi-
tat Autònoma de Barcelona
(UAB), i també té un postgrau en
Tècniques de Comunicació i li-
deratge polític. 

Des del 2021 fins a l’any pas-
sat va ser regidor del PSC, ocu-
pant les carteres de Transició En-
ergètica, Mobilitat Sostenible i
Activitats. 

SEGURETAT4Un centenar d’a-
gents de diferents cossos poli-
cials, com ara policies locals
d’arreu de l’Estat, Guàrdia Civil,
Mossos d’Esquadra i la Policia
Federal de Bèlgica, participen del
29 al 2 de febrer en les jornades
de les unitats canines de la po-
licia local organitzades a Sant
Andreu de la Barca.

La formació se centra en la
detecció d’estupefaents, inter-
venció a la via pública i, per pri-
mer cop, primers auxilis en
gossos. Fins al dia 31 de gener,
els agents i la setantena de gos-
sos participants faran la for-
mació als carrers del municipi
i al centre comercial Atrium. Di-
jous i divendres es faran diver-
ses ponències.

Les jornades les organitza
l’Associació de Guies Canins de
les Policies Locals d’Espanya,
així com l’Ajuntament i el Sin-
dicat Unificat de Policia. En de-
claracions a Ràdio Sant An-

dreu, el caporal de la unitat ca-
nina de la policia local i president
de l’associació organitzadora,
Javier Gómez, afirma que estan
“satisfets” per la participació
d’agents d’arreu de l’Estat i d’Eu-
ropa d’enguany i que les jorna-
des estan adreçades a la ins-
trucció dels animals. 

D’aquesta manera, Gómez
reivindica que aquestes jornades
serveixen per millorar l’efectivi-
tat de les unitats. “És formació de
policies per a policies”, diu. 

La unitat canina de Sant
Andreu va ser pionera. Ara per
ara compta amb quatre agents
guia i cinc gossos.

La Kira, una de les últimes incorporacions a la unitat. Foto: Ajuntament

La ciutat acull unes jornades
internacionals d’unitats canines

Juan Alfaro (PSC) pren
possessió com a nou regidor

Moment de la presa de possessió d’Alfaro (esquerra). Foto: Ajuntament

CASTELLVí4El muntatge de pla-
ques solars a la coberta de la pis-
ta poliesportiva està en marxa
des de principis del gener. Es
tracta de la instal·lació més po-
tent de generació d’electricitat de
les que integraran la infraes-
tructura inicial de la futura Co-
munitat Energètica de Castellví
de Rosanes.

L’electricitat produïda a les
plaques solars dels diferents
edificis públics alimentarà els
mateixos equipaments amb en-
ergia neta. L’excedent que no es
faci servir s’obrirà en un futur a
l’accés del veïnat perquè pugui
consumir energia verda a un
preu reduït, a través d’una con-
vocatòria pública on es preveu
que les famílies en situació de
pobresa energètica tinguin un
accés prioritari.

Per altra banda, els edificis
públics que comptaran amb pla-
ques solars, a banda de la pista
poliesportiva, seran l’escola, l’A-
juntament, la nau de la brigada,
el Centre Cívic de Can Sunyer i

Valldaina, el Centre Social i l’a-
juntament vell.

Pel que fa a la instal·lació a la
pista poliesportiva, els panells
solars subministraran una po-
tència d’uns  200kWN (kilowatts
nominals), a diferència de les
plaques en altres edificis muni-

cipals, que tenen una potència
nominal inferior.

Amb tot, mentre durin els
treballs a la pista poliesportiva,
l’equipament estarà tancat al pú-
blic, també per a l’alumnat de l’es-
cola Mare de Déu de Montserrat,
que el fa servir en horari lectiu.

Instal·len plaques solars a la pista poliesportiva. Foto: Ajuntament Castellví

Nou pas de Castellví per crear
una comunitat energètica

SANT ESTEVE4Des de mitjans
de gener el bus urbà de Sant Es-
teve Sesrovires ha ampliat el
seu servei amb una nova parada
al CAP de La Gleva. 

L’ampliació del recorregut
també ha permès posar en mar-
xa una parada a la plaça Xic
Mateu. Així mateix, els canvis
s’han aprofitat per ajustar els
horaris dels trajectes amb les
entrades i sortides de l’institut. La
modificació té com a objectiu co-
brir les necessitats de l’alumnat
del centre educatiu.

La brigada municipal ja ha
instal·lat els monòlits per reco-
nèixer les dues noves parades. A
més, han col·locat els horaris ac-
tualitzats en els diferents punts
de l’itinerari.

Cal especificar que la parada
al CAP ha comportat algun can-
vi en el recorregut de tornada, on
la parada que fins ara era al Ca-
sal de la Gent Gran s’ha despla-
çat uns metres fins a la plaça Xic
Mateu. En el trajecte d’anada,
però, es manté la parada del
Casal de la Gent Gran. 

El bus urbà de Sant Esteve 
ja té parada a l’ambulatori

CAP de Sant Esteve Sesrovires. Foto: Arxiu

Sant Esteve | Taller de dansa comercial amb Noa Mora
Dissabte 3 de febrer d’11 a 13 h, Ses Dansa ofereix dos tallers especials de la mà de
la ballarina Noa Mora. Un d’ells en disciplina Heels i l’altre en Dansa Comercial.
Per assistir-hi, cal reservar plaça escrivint o trucant al telèfon 722.316.985.

Societat | Curs sobre la tinença responsable d’animals
L’Ajuntament de Sant Andreu impulsa cursos gratuïts sobre la tinença

responsable d’animals de companyia. Els tallers duraran 90 minuts i seran
durant febrer i març. Les inscripcions es poden fer a sabarca.cat/reserva.
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Abrera

MúSICA4Després d’haver con-
querit amb èxit Espanya i Euro-
pa amb la seva participació a Eu-
rovisió el 2022, Chanel ha es-
trenat finalment el seu primer
disc titulat ¡Agua!, que també in-
clou la cançó que la va fer cone-
guda pel públic: SloMo.

De fet, l’àlbum compta amb
dotze temes, alguns dels quals ja
havia publicat en l’últim any i
mig, com ara Clavaíto, P. M. o
Ping Pong.  Per altra banda, al-

gunes de les novetats que arriben
amb el nou treball són Agua, Vu-
elta y Vuelta o Lucky me.

“LES COSES PASSEN DE PRESSA”
En una entrevista recent a l’ACN,
la cantant olesana diu que viu
aquests moments amb una cons-
ciència absoluta. “Tinc la ment a
l’aire i els peus a terra perquè les
coses passen de pressa i s’han
d’assaborir”, comenta la cantant,
que actuarà al Share Festival.

CULTURA4Enguany, El Casal
d’Olesa està de celebració. Cent
anys d’història només es fan un
cop a la vida i és per això que al
llarg del 2024 han organitzat tot
un seguit d’actes i activitats com-
memoratius per homenatjar les
persones que han donat suport
a l’entitat i a la promoció de la
cultura i el lleure a Olesa. 

De fet, el 20 de gener va te-
nir lloc l’acte institucional de
celebració del centenari, al qual
va assistir la consellera de Pre-
sidència del Govern, Laura Vi-
lagrà, l’alcalde Jordi Parent i el
president de la Federació d’Ate-
neus, Josep Morella.

Daniel Buson, president del
Casal d’Olesa, va declarar a l’ac-
te que tenen la voluntat de “con-
tinuar treballant per la cultura i
l’esbarjo al municipi”, amb l’ob-
jectiu, afirma, de “continuar sent
un punt de trobada de petits, jo-
ves i no tan joves i de tots els ole-
sans i olesanes”.

La consellera Vilagrà, per la
seva banda, va dir que el Casal ha
estat “primordial” en l’àmbit so-
cial i cultural, però també per a
l’impuls de la llengua i la cultu-
ra catalanes. “El Casal és una ins-
titució que té passat, però tam-
bé present i futur”.

ACTES D’HOMENATGE
Les activitats de commemoració
del centenari continuaran durant

el 2024 i pretenen ser un reco-
neixement a les entitats d’Olesa
que van néixer al Casal, com Ole-
sa Sardanista i l’Esbart Olesà,
així com els equips de futbol sala
i bàsquet.

De fet, a banda de la seva
programació habitual, el Casal
d’Olesa ja ha anunciat que en els
pròxims mesos es faran tot d’ac-
tes, homenatges i exposicions
dedicats a seva la història.

Acte institucional del centenari del Casal d’Olesa. Foto: Ajuntament

El Casal celebra 100 anys. “Una
institució que té present i futur”

Chanel treu disc: “Tinc la
ment a l’aire i els peus a terra”

Societat | Mor l’exregidor Paco Fernández Hoces
El 23 de gener va morir Paco Fernández Hoces, exregidor del PSUC a

l’Ajuntament d’Olesa. Actualment, era militant del PSC i president de la
Coordinadora Ciutadana per una Sanitat Pública i de Qualitat al municipi.

Chanel acaba de treure el seu primer disc. Foto: Pere Francesch/ACN

TRANSPORT4El 30 de gener
era la darrera data prevista pels
consistoris per a l’obertura del
tram de la B-40 entre Abrera i Vi-
ladecavalls, però la inauguració
encara es farà esperar. Fonts del
Ministeri de Transports han ex-
plicat a Línia Nordque en cap cas
l’estrena serà immediata i re-
corden que mai van dir de ma-
nera oficial que el 30 de gener s’o-
briria aquest vial.

A mitjans del gener, Jesús
Naharro, alcalde d’Abrera, va
dir que li constava que aquest
Nadal hi havia hagut uns tre-
balls pel que fa al software que
controla tota la instal·lació de
seguretat del túnel. A més, as-
segurava que la infraestructura
s’obriria en les setmanes segü-
ents, amb la vista posada en el
30 de gener. Tanmateix, la data
d’estrena prevista, una vegada
més, no s’ha complert. De fet, el
desembre, l’alcalde de Marto-
rell, Xavier Fonollosa, ja havia
mostrat escepticisme sobre que
es complís aquest termini.

Les mateixes fonts ministe-
rials no han volgut, almenys de
moment, facilitar una data d’o-
bertura oficial per al tram viari. 

EL TúNEL DE VOLTRERA
Amb tot, un dels punts més ca-
racterístics d’aquest tram és el
túnel  que uneix el Montserratí
amb el Vallès Occidental, i que es
troba en el terme municipal d’A-
brera. De fet, és gràcies a aquest

túnel que la connexió entre les
dues comarques es podrà fer
amb un trajecte d’uns cinc mi-
nuts, en comptes dels 25 d’ara. 

A petició de l’Ajuntament, el
túnel de la B-40 ha rebut el nom
de Voltrera. Des del consistori ex-
pliquen que així volen donar
“una major visibilitat” a la seva
història, fent servir un antic to-
pònim medieval de la zona per on
s’ha construït aquesta autovia.

Túnel de Voltrera de la B-40. Foto: Ajuntament 

La B-40 entre Viladecavalls i
Abrera, sense data d’obertura

HISTÒRIA4Les trinxeres de la
Guerra Civil del bosc de Sant Mi-
quel d’Abrera són unes estruc-
tures militars excavades a terra
per les tropes republicanes el ge-
ner de 1939, ara fa 85 anys, en
plena operació de retirada da-
vant de l’exèrcit nacional.

El jaciment, que es pot visi-
tar, està ubicat en una zona prò-
xima al camí forestal que surt del
carrer de Sant Miquel d’Abrera,
accedint-hi per la B-40 o la car-
retera BV-1201 dels barris de Vi-
lalba a Olesa de Montserrat.

L’accés a la zona és lliure, els
visitants han d’aparcar al carrer
de Sant Miquel i pujar a peu per
la pista forestal indicada amb un
rètol. En arribar es pot llegir un
plafó informatiu. 

A més, per fer la visita més
completa, al canal de YouTube
de l’Ajuntament hi ha publicat
un vídeo amb una visita virtual
didàctica que es titula Les trin-
xeres a la Guerra Civil Espa-
nyola a Abrera. En ell, s’expli-
ca la història del lloc amb dades
interessants i recreació dels fets.

Commemoren els 85 anys 
de les trinxeres republicanes

Recreació a les trinxeres republicanes d’Abrera. Foto: Ajuntament

Cultura | Arrenca el Concurs Súper Devorallibres per a infants
La Biblioteca Josep Bros i Roca d’Abrera ja ha obert les inscripcions per la 10a edició del
Concurs Súper Devorallibres per alumnes de primària. El certamen consisteix a llegir sis
exemplars que s’han d’agafar en préstec i omplir una fitxa d’activitat de la lectura en qüestió.
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Collbató

JOVENTUT4La Regidoria de
Joventut d’Esparreguera ha edi-
tat la Guia de recursos per a jo-
ves, un document que engloba i
ordena tots els serveis adreçats
a aquesta franja d’edat.

La guia recull un total de 24
serveis agrupats en 10 àmbits di-
ferents: Educació, Ocupació, Sa-
lut, Feminismes i LGTBI+, Es-
ports, Joventut, Servei de Pri-
mera Acollida, Serveis Socials,
Atenció a les Persones i Segure-

tat Ciutadana. Així mateix, la
guia conté la descripció i el con-
tacte de tots els serveis, com
també un mapa on s’indiquen les
ubicacions, amb l’objectiu de
facilitar l’accés.

El recurs és gratuït i es pot
trobar al Punt d’Informació i
Atenció Jove de Cal Trempat, l’O-
ficina d’Atenció Ciutadana o la
Biblioteca Municipal l’Ateneu,
així com als tres centres d’aten-
ció secundària d’Esparreguera.

BENESTAR SOCIAL4L’informe
anual que publica l’Associació
Estatal de Directors i Gerents en
Serveis Socials revela que Es-
parreguera és el segon municipi
de Catalunya amb més inversió
social, només superat per la ciu-
tat de Barcelona, i el vuitè a
l’Estat espanyol, d’entre els que
tenen més de 20.000 habitants.
De fet, és el setè any consecutiu
que l’Ajuntament d’Esparre-
guera assoleix l’excel·lència se-
gons aquest estudi. L’informe se
centra en les dades del pressu-
post executat en l’àmbit dels
serveis i la promoció social du-
rant l’exercici del 2022.

El primer criteri que té en
compte l’estudi és el de la inver-
sió social per habitant, que hau-
ria de ser de més de 151,31 euros.
En el cas d’Esparreguera, el
2022 va ser de 229,7 euros, vuit
més que l’any anterior. La mit-
jana de l’Estat està en 94,57 eu-
ros per habitant.

Altres criteris que es valoren
a l’hora de designar si un ajun-
tament compleix l’excel·lència
social és que la liquidació de la
despesa ha de ser superior a la de
l’any anterior. A més, la despesa
social efectuada per un ajunta-
ment ha d’augmentar en un 10%.

ASSOCIACIó INDEPENDENT
L’Associació Estatal de Directors
i Gerents en Serveis Socials és un

fòrum professional autofinançat,
que no compta ni amb subven-
cions ni amb col·laboracions
amb cap administració o entitat
pública o privada.

De fet, l’informe anual que
publiquen es basa en dades con-
sultables, com ara els pressu-
postos municipals executats.
Tant és així, que sempre ho re-
velen un any més tard, com ara
han fet amb les dades del 2022.

Esparreguera torna a complir amb la inversió social. Foto: Ajuntament 

Esparreguera, segon municipi
amb més inversió social

Editen la Guia de recursos 
per al jovent del municipi

Teatre | Emma Vilarasau a La Passió amb ‘Lali Symon’
El 17 de febrer a les 20 h, la Sala Gran del Teatre de La Passió d’Esparreguera

acull l’obra de teatre Lali Symon protagonitzada per Emma Vilarasau i dirigida
per Sergi Belbel. Les entrades es poden adquirir a la web www.lapassio.net.

La Guia de recursos per a joves. Foto: Ajuntament 

POLíTICA4L’Ajuntament de
Collbató ha aprovat inicialment
el pressupost de 2024, amb una
dotació de 7.164.000 euros.
Aquesta xifra suposa un incre-
ment de 265.615 euros i un
3,85% més respecte al pressu-
post de l’any anterior.

Des de l’equip de govern ex-
pliquen que amb aquests comp-
tes es busca “posar en marxa el
municipi alhora que dotar l’A-
juntament d’un major múscul fi-
nancer per fer front a les neces-
sitats del futur”.

De fet, un dels aspectes més
destacats és que s’incrementa
l’esforç inversor de l’Ajuntament.
El consistori destina a espais,
serveis, aigua i equipament mu-
nicipals 1.373.000 euros, dels
quals prop del 80% procedeixen
de subvencions i altres 84.000
euros de recursos propis.

CANVIS EN EL PRESSUPOST
El govern local declara que “la
base per tenir un Ajuntament
amb uns comptes enfortits i que

en garanteixin la capacitat in-
versora és assegurar els ingres-
sos”. És per això que, per una
banda, s’ha buscat una reducció
de despeses estructurals. L’ob-
jectiu és que es pugui distribuir
el capital de l’Ajuntament a àrees
estratègiques.

Per l’altra, s’han modificat les
Ordenances Fiscals per tal d’a-
dequar els ingressos procedents
dels tributs a les necessitats del
finançament de l’Ajuntament.
Tant és així que aquest recàlcul
suposarà un increment en la re-
captació de 105.652 euros més.

Collbató ja té nous pressupostos. Foto: Arxiu

L’Ajuntament aprova un
pressupost de set milions 

SEGURETAT4Els Mossos d’Es-
quadra, conjuntament amb
agents de la Policia Nacional i la
Policia Judiciària Portuguesa,
van desarticular a finals del de-
sembre un grup criminal inter-
nacional que havia segrestat un
home a Portugal i l’havia deixat
emmordassat en una zona bos-
cosa de Collbató.

Va ser un veí del municipi
qui va trobar en un camí secundari
un home desorientat i amb múl-
tiples ferides. L’home només par-
lava portuguès i va explicar a les

autoritats que havia estat inter-
ceptat violentament a prop de
casa seva a Almancil (Portugal).

Aquest cas és el que es coneix
com un segrest de tipologia ex-
prés, i la banda desarticulada
n’era especialista. A partir de la
denúncia de l’home portuguès,
va començar la investigació, co-
ordinada per Europol.

Els diferents cossos poli-
cials han destacat les grans di-
ficultats que s’han trobat perquè
tenien una “organització molt
professional”. 

Troben desorientat a Collbató
un home segrestat a Portugal

Roda de premsa conjunta. Foto: Ariadna Comas/ACN

Serveis | Torna la Unitat Mòbil d’Informació al Consumidor
El 7 de febrer de les 10.30 a les 13 hores, el Casal de Cultura acollirà la Unitat Mòbil
d’Informació al Consumidor. El servei està destinat als municipis que no disposen d’un
servei públic de consum i té com a finalitat la defensa dels consumidors i els seus drets.
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Esports Futbol sala | El Club Sala 5 de Martorell visita el Colo Colo Zaragoza 
El conjunt d’Adri Sánchez visitarà el pròxim dissabte 3 de febrer a les 17 hores el Colo Colo 

Zaragoza, en partit corresponent a la 18a jornada de Segona Divisió. El Club Sala 5 de Martorell 
hi arribarà després de la derrota per 2-7 contra el CD UMA Antequera del passat 27 de gener.  

David Balaguer (Barcelona, 1976)
és un imant d’anècdotes i espon-
taneïtat. Mentre l’estic retratant
amb la càmera, apareix en esce-
na una dona molt inquieta. “O si-
gui que aquest llibre l’has escrit tu
i et dius David Balaguer... Doncs
me’l compraré”, li promet l’es-
pontània, que podria ser un dels
personatges d’El digestiu de la ve-
ritat (La Magrana) i ja és material
potencial per a les seves col·la-
boracions a Vostè primer (RAC1),
Planta baixa (TV3) i La Cara-
vana (Ràdio Estel). Etern perse-
guidor d’històries, idees i matisos,
el periodista esportiu i coordina-
dor del Màster 360 en Ràdio i Te-
levisió (Radiofònics) sempre té els
ulls i les orelles ben oberts.   

Som a l’illa entre els carrers
Consell de Cent i Girona. Molt a
prop, al pis dels seus pares, a Ro-
ger de Flor, Balaguer va narrar
milers de partits imaginaris de
futbol amb jugadors i competi-
cions de collita pròpia. “Nena,
quin programa vols veure avui?”,
li preguntava a la seva germana
Berta, que triava entre els espais
anunciats a la graella del canal de
televisió del petit David. L’àvia
Mercedes, escriptora de novel·la
rosa i amb experiència a la ràdio,
ho tenia clar: “Aquest marrec
acabarà sortint a la tele”.  

“Fins que no van ascendir a
la feina al pare, l’Antonio, a
casa anàvem al dia i no teníem
vídeo ni ordinador. El meu ac-
cés a l’oci eren els llibres, que de-
vorava i em van ajudar a des-

fermar la imaginació”, recorda
Balaguer, que es retrata com a
“força solitari i, alhora, molt
sociable, i amant del silenci, i
això que visc a Barcelona [el Po-
blenou] i no callo mai”. 

El digestiu de la veritat és un
conjunt de 14 relats sobre la con-
dició humana farcits d’imaginació,
humor, crítica i reflexió, i amb un
punt terapèutic. Hi ha una cura in-
finita per cada detall. El protago-
nista de les històries, que com-
parteix unes quantes dèries i ex-
periències amb l’autor, converteix
certs conceptes en personatges i hi
parla mentre li van passant coses.
“Amb tu no existeix la recaiguda”,
li exposa a la joventut. “Ets la re-
ductora de disgustos”, li diu a la
desconfiança. La farsa, la intuïció
o la nostàlgia són alguns dels al-
tres protagonistes d’un llibre que
té com a germen El món irreal, la
secció de contes surrealistes que
l’eixamplenc tenia a El món a
RAC1 de Xavier Bosch. 

PERE CALDERS   
Mentre llegeixes l’obra, sents la
veu, les pauses i el vitalisme de Ba-
laguer. Quan li comento que em
recorda a Pere Calders, fa allò que
tant li agrada fer: descol·locar-te.
“Ara et quedaràs de pedra... Pere
Calders era l’avi del meu millor
amic, l’Arcadi Marcet Calders, a
qui conec des dels dos anys. Re-
cordo a Pere Calders assegut al
sofà als aniversaris de l’Arcadi. La
seva figura m’imposava molt per-
què les seves històries em fasci-
naven”, confessa, emocionat. De
Calders ha heretat l’humor negre,
l’absurditat i el fet de riure’s de tot,
i de Roald Dahl, l’interès per les
misèries humanes, que l’entre-

vistat anomena “soterrani humà”.
El món fosc.    

S’identifica amb un perso-
natge de Dahl, Matilda, a qui
també li va canviar la vida una
professora [Jennifer Honey]. En
el cas de Balaguer, va ser l’Anna,
que impartia literatura al des-
aparegut institut Unitec de Ram-
bla de Catalunya: “Jo anava molt
perdut per la vida i tenia moltes
inseguretats, i ella em va enten-
dre i va veure que, per com m’ex-
pressava i captava l’atenció de la
classe, la ràdio podia ser el meu
destí. Era un mitjà que ja m’en-
cantava, però no m’hi veia tre-
ballant”. L’Anna és una de les
“aparicions estel·lars”, “perso-
nes amb qui t’entens i que t’en-
tenen”, que s’ha trobat a la vida. 

La Mercè, la mare, és qui més
l’ha entès i ajudat, i qui va con-
nectar de debò amb aquell xaval
feliç que rebia “una incompren-
sió elevada” cap a la seva manera
de fer i de ser. “A mi sempre se
m’ha considerat un paio molt es-

trany, però... Què vol dir ser es-
trany? Tothom té les seves coses,
no?”, em pregunta Balaguer,
que és de grups petits i de po-
ques i grans amistats.        

Si pogués reviure algun mo-
ment de la seva vida, com fa el
protagonista d’El digestiu de la
veritat, l’eixamplenc tornaria
cada dia al moment en què va
obrir el paquet de l’editorial
amb exemplars de la seva cria-
tura al menjador del pis  familiar,
amb la mare i el pare. “Va ser un
instant màgic que mai oblidaré.
Minuts després, la mare ja llegia
el llibre a l’habitació. Estava ma-
lalta i la seva gran preocupació,
això ho vaig saber després, era no
perdre’s el llançament de l’obra,
la presentació i les signatures de
Sant Jordi. Va poder gaudir les
dues primeres experiències i
se’n va perdre la tercera, tot i que
encara era viva. La trobo molt a
faltar”, s’emociona.   

Barcelona és un altre perso-
natge del llibre i, sense dubte, l’o-

ficina favorita de l’entrevistat.
Mentre camina pels carrers de la
seva ciutat, captura moltes idees,
que després treballa fins al límit.
Com a professor és igual de per-
feccionista: “Quan entrem a l’es-
tudi de gravació, m’implico molt
i intento que l’alumnat guanyi en
seguretat perquè els farà rendir
molt més”. A Radiofònics també
dirigeix, juntament amb Josep
Moragas, La ronda perversa,un
pòdcast imprescindible.  

Enamorat de l’esport, on tro-
ba metàfores sobre la vida, i ter-
tulià de La porteria (betevé),
reconeix que va patir molt en la
seva etapa com a copresentador
del Hat-trick Espanyol: “Com
que hi barrejava sentiment i
professió, perdia el meu estil i es-
tava molt rígid i encarcarat. Com-
paginar-ho, a partir del segon
curs, amb la tertúlia de La Riera
a Divendres em va permetre que
la gent veiés que hi havia dos Da-
vids. El que patia i el que no”.  

Li pregunto si s’imagina Dani
de la Orden adaptant algunes de
les històries del llibre a la panta-
lla gran i li encanta la idea. “Hi
veig també Cesc Gay i David
Trueba, i David Verdaguer podria
fer molt bé el paper del protago-
nista”, intervé, abans que viatgem
a l’univers de Woody Allen i, en
concret, a “la fantasia meravello-
sa” de Midnight in Paris i la
ment del seu protagonista, l’es-
criptor Gil Pender [Owen Wilson].      

“El pare em sol dir que penso
que visc en una pel·lícula. A les
persones com el Gil i jo, que ens es-
culpim fantasies al cap, ens acaben
passant coses de pel·lícula. Ara fa
temps que no me’n passa cap...”,
sospira, nostàlgic, Balaguer. 

Toni Delgado
BARCELONA

L’inesgotable David Balaguer
» El periodista esportiu barceloní ha escrit ‘El digestiu de la veritat’, 14 relats sobre la condició humana  
» “A mi sempre se m’ha considerat un paio molt estrany, però... Què vol dir ser estrany?”, es pregunta

David Balaguer amb el seu llibre ‘El digestiu de la veritat’. Foto: Toni Delgado
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Aquesta comèdia escrita per Xavi Mo-
rató entrellaça el gènere de terror i ex-
plica la història d'una parella homose-
xual que passa un cap de setmana en
una casa perduda del Pallars. Allà suc-
ceiran fets paranormals que situaran els
personatges al límit. El muntatge es po-
drà veure fins al 17 de març a l’Aquità-
nia Teatre de Barcelona.

Teatre

Asmodai
Pau Doz

El duet de Valls Figa Flawas ha publicat el
seu segon disc, que inclou un total de 20
cançons en les quals es barregen gène-
res urbans i llatins. Hi destaquen col·la-
boracions amb Mushka i Lluís Gavaldà i
singles tan famosos com Diabla, Musse-
guo Que no s’acabi. Per al grup, és un disc
que “anima a les festes diürnes i a les so-
bretaules”.

Música

El film narra la història de Juanita, que des-
prés d’una infància i adolescència com-
plicades fa realitat el seu desig de ser mon-
ja i anar a viure a un convent. Un cop allà
viu diverses aventures juntament amb al-
tres monges que acaben convertint-se en
la família que mai havia tingut. Mario Va-
querizo, Antonia San Juan i Gemma Cu-
ervo són alguns dels protagonistes.

Pelis i sèries

La reina del convento
Carmen Perona

La calçotada
Figa Flawas

Els Vespres d’Hivern
Durant tot el mes de febrer, la Universitat de Barcelona or-

ganitza el cicle de concerts Els Vespres d'Hivern de la UB, que
presenta les propostes musicals més destacades de l'esce-
na emergent. El Paranimf de la mateixa universitat es con-

verteix en l'escenari d'aquesta iniciativa, que té lloc cada di-
vendres a les vuit del vespre, amb entrada gratuïta. Els qua-

tre artistes que conformen el cartell d'enguany són la bai-
xista i cantant Magalí Datzira, la també cantant, en aquest

cas de pop atemporal, Selma Bruna, el pianista, compositor
i cantant de música fusió Bru Ferri i la cantautora Mar Pujol.

A L B E R T  P L AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Es tracta d’un llibre plenament auto-
biogràfic que aborda un dels episodis
més colpidors de la vida de l’escriptor: el
suïcidi del seu amic Raül. La novel·la és
també un relat sobre el pas a l'edat
adulta i un cant a l'amistat, amb el qual
l'autor fa una radiografia de la seva ado-
lescència a Vic. Amb tot plegat reivindi-
ca la importància de parlar del suïcidi.

Llibres

Els murs invisibles
Ramon Mas

| Tekken 8
És l'octava entrega de la saga de lluita per excel·lència per a Xbox,

PlayStation i ordinador. Promet ser la millor edició llançada fins ara.
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El polifacètic cantautor i actor Albert Pla (Saba-
dell, 1966) ha estat un dels guanyadors dels Pre-
mis Feroz d’enguany, que reconeixen les millors

produccions audiovisuals espanyoles de l’any. En
concret, va emportar-se el premi a millor actor de
repartiment per la sèrie La Mesías. De la seva tra-
jectòria en el món del cinema i la televisió desta-
ca la seva aparició en films com Airbag, de Juan-
ma Bajo Ulloa, o A los que aman, d’Isabel Coixet,

entre altres pel·lícules, sèries i programes 
emesos per TV3 i altres plataformes. 

Amb tot, la principal fama de Pla es deu 
a la música, ja que és considerat un 

dels cantautors catalans més icònics, 
per les seves cançons controvertides, 

provocadores i de denúncia. 
Precisament, ara està de gira 

i no va poder recollir el premi. 

Famosos

Ser un reconegut cantautor i actor català
Ha participat en diversos films i sèries i té una dotzena de discos

Ha guanyat el Feroz a millor actor de repartiment 
S’ha endut el guardó per la seva aparició a la sèrie ‘La Mesías’

Missatges de felicitació per al sabadellenc
També hi ha qui critica l’absència de Pla a la gala
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Un estudi publicat a la revista BMJ Open revela que el 60% 
dels joves i adolescents consumeixen aquestes begudes 

E S T I L S  D E  V I D A

i JOVES 
Continua la croada contra les begudes energètiques. Ara, un es-
tudi noruec publicat a la revista BMJ Open estableix una relació
de causalitat entre el consum de begudes energètiques i l’in-
somni dels universitaris. No és estrany si tenim en compte que
aquests productes contenen entorn de 150 mg per litre de cafe-
ïna, a banda del sucre i altres components, com ara vitamines
minerals i aminoàcids. El més preocupant, i el que posa en re-
lleu la recerca, és que ni els joves ni les seves famílies són plena-
ment conscients de la composició d’aquestes begudes ni dels
seus efectes. Per això les prenen amb tanta naturalitat, com si
fossin un refresc qualsevol. 

L’estudi noruec, que ha analitzat més de 50.000 joves d’entre
18 i 35 anys, revela que, com més augmenta el consum, més es
redueixen les hores de son per culpa de l’insomni. Els partici-
pants van proporcionar informació sobre el consum que feien
de begudes energètiques i les hores que dormien en diverses
circumstàncies. La conclusió és que els efectes són tan imme-
diats que la consumició d’una llauna d’un a tres cops al mes ja
pot provocar insomni en els joves estudiants.  

Begudesquenodeixendormirels joves

Les begudes energètiques contenen 150 mg de cafeïna
per cada litre, a banda d’una gran quantitat de sucre

Les claus

Amb una sola consumició cada dos o tres mesos 
ja n’hi ha prou per alterar el son dels joves universitaris 

Els homes consumeixen més begudes energètiques; 
un 50% dels enquestats respecte al 40% de les dones 
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